
 

 
Historické ohlednutí - 200 let kostela v Pusté Polo mi  
 
Historie naši obce, potažmo i naší farnosti, se začíná psát před 766 léty, tj. v roce 1238 za vlády Přemysla 
Otakara I. Když říkáme „začíná se psát“, tak tím myslíme opravdu písemný historický doklad, v němž 
markrabě Přemysl dává obec Pustou Polom v léno benediktinskému klášteru Hradisko u Olomouce. Je 
pravděpodobné (není o tom žádná psaná zmínka), že už tehdy zde stal dřevěný farní kostel sv. Martina. 
Nicméně už v roce 1276 máme jistotu, že zde byla farnost. 
My se dnes ale nechceme zabývat historií obce, ale historií farnosti. V letošním roce si totiž připomínáme  
200. výročí vysvěcení farního kostela sv. Martina. Chceme Vám, milí farníci a spoluobčané, prostřednictvím 
Pustopolomského zpravodaje poskytnout některá zajímavá fakta, která jsme vyčetli z farní kroniky, a zabránit 
šíření nesprávných informací. 
 
200 let kostela 

Dne 17. května 1776 přichází do ještě dřevěné přízemní 
fary P. Johan Umlauf narozený v Biskupcích. V té době 
byl i kostel sv. Martina ještě dřevěný. (Škoda, že se 
nezachovala žádná kresba nebo obrázek podoby 

předchůdce dnešního 
kostela.) O rok později se 
pilně pracovalo na stavbě 
zděné farní budovy. 
V r. 1803 se začalo se 
stavbou nového kostela. 
Stavba byla financována 
ze 2/3 z prostředků 
svobodného pána Quida 
z Kalkreutu a z 1/3 
hrabětem Larischem 
z Mönnichu a hrabětem 
Wltschekem a dále 
z příspěvků přifařených 
obcí Hlubočec, Podvihov a 
Budišovice. Celkové 
náklady na stavbu činily 
7353 fl. (zlatých). Kostel 
byl v hrubé stavbě téměř 
celý zastřešen, když v den 
sv. Martina zachvátil celou 
střešní konstrukci požár. 
Shořelo vše, co bylo 
dřevěné. Hned po požáru 
se započalo s obnovou 
střešní konstrukce. Stavba 
se opozdila, ale 

v následujícím roce 1804 byla ukončena a kostel 
slavnostně vysvěcen. Kronika neuvádí, kterého dne se tak 
stalo, lze se ale domnívat, že se tak stalo na den sv. 
Martina, 11. listopadu 1804. 
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Kostel byl vybudován v rozměrech: délka 14 klafterů, 
šířka 5 klafterů a výška 6 klafterů (1 klafter = vídeňský sáh 
= 1,77 m) se 4 klenbami. V této podobě stál až do roku 
1909, kdy byla provedena generální oprava do té doby 
nízké věže kopulovitého tvaru a kamenné střechy. Na věž 
přišly nové hodiny, a protože staré číselníky byly malé, 
věž se musela upravit. Dostala tvar štíhlého jehlanu, byla 
o 1 metr zvýšena a vsazen ciferník o průměru 1,5 metru. 
Krytí věže pak bylo z měděného plechu. Patronem a 
štědrým dárcem celé opravy byl 
urozený pán Bedřich hrabě ze 
Stollberg-Stollbergů, statkář 
v Kyjovicích. 
Různé opravy a doplňování 
interiéru i exteriéru však probíhalo 
průběžně. Např.: 

• V r. 1830 byl pořízen oltářní 
obraz sv. Martina. 
Namaloval jej akademický 
malíř Johan Gebhardl 
v Brna za celkovou sumu 
200 fl. 

• Po příchodu P. Jana 
Čamárka v r. 1882 byla 
v kostele pořízena nová 
dlažba, socha P. Marie 
Lurdské, oltář Nejsvětějšího 
Srdce Páně a sochy sv. 
Josefa a Panny Marie 
u hlavního oltáře. P. 
Čamárek nechal také pořídit 
nový hlavní oltář a křtitelnici. 
V r. 1899 dal namalovat 
jednotlivé obrazy nové 
křížové cesty - které byly 
zasazeny do starých rámů 
z r. 1852. Všechno slouží 
svému účelu dodnes. 

• V r. 1901 byla nákladem farářovým (P. Josef Knaibl) 
a farníků opravena fara i hospodářské budovy. R. 
1902 byla postavena nová kůlna a nad ní sýpka 
(dnešní garáž). Téhož roku byla zvýšena sakristie 
na 1. patro, čímž vznikla místnost pro uschování 
kostelních rouch. 

• 14. června 1903 byly posvěceny nové varhany. 
Vyrobila je firma Karel Neusser z Nového Jičína za 
cenu 2180 zl. rakouské měny. 

• V r. 1905 byl náš farní kostel pěkně vymalován a 
pozlacen a jak praví kronika: „přestal býti po dlouhé 
době popelkou mezi vůkolními chrámy Páně.“  P. 
Knaibl, který sám chodil po dědinách vybírat peníze, 
v ní také píše: „Pěkná sumička byla složena našími 
chudobnými lidmi;  a jak rád každý dával! Do 
mnohých stavení jsem se neodvážil vkročiti. 
Nebudu obtěžovati lidi, kteří svou chudobou bez 
toho jsou až příliš obtíženi, jsem si myslel, ale co se 
často nestalo! Přiběhli za mnou: Čemu velebný 
pane u nás se nězastavili? Já též chci něco dát na 
náš kosteliček, a dali na pohled maličkost, která 
před P. Bohem platila jisto asi tolik co vdovin groš.“ 

• V r. 1910 byla na farské zahradě (u hlavní cesty) 
postavena kaple pro Boží Tělo.  

• 1. listopadu 1925 - vldp. Vendelínem Obrtelem 
(veledůstojný pán, dnešní děkan) slavnostně 
posvětil dva nové zvony. Velký zvon „Sv. Martin“ 
vážil 440 kg a prostřední zvon „Immaculata“ 320 kg.  

• 15. listopadu 1930 byl do kostela i na faru zaveden 
elektrický proud. 

• V r. 1932 byl kostel nově vymalován, sochy i oltáře 
nově pozlaceny, pořízena kazatelna. Staré zábradlí 
kolem oltáře bylo nahrazeno dubovým a 

modřínovým dřevem. Rolník z Pusté Polomi p. 
Theodor Ryboň zakoupil u firmy Medvídek 
ze Zábřehu n/O nový křišťálový lustr za 4000 Kč. 

• Roku 1942 byly sundány a odvezeny zvony „Sv. 
Martin“ a „Immaculata“ pro válečnou potřebu 
Hitlera. Jen starý „Brigidius“ z roku 1644 nechali. Na 
kostele a faře válka zanechala značné škody. 
Kostel měl poškozenou střechu a omítku, věž  
dostala 7 zásahů z děla, protože zde měli Němci 
pozorovatelnu. Oprava pak stála 670 tisíc Kčs, 
většinu však přispěli sami farníci a jiní dobrodinci. 
Při druhé generální opravě roku 1945 až 1946 bylo 
v báni věže nalezeno kovové pouzdro s pamětním 
spisem P. Josefa Knaibla spolu s mincemi z let 
1804 a taktéž z roku 1908. Vše bylo vloženo do 
nové mosazné schránky a doplněno pamětní 
zprávou tehdejšího faráře Vojtěcha Bílka (ve 
farnosti působil v letech 1937 – 1980, tedy 
neuvěřitelných 43 let) a tehdejšími penězi. 

• V letech 1956 až 1957 byl kostel opraven a vnitřně 
vymalován. Rovněž byla provedena nová 
elektrifikace, opravily se varhany a renovovaly 
kostelní obrazy. 

• V r. 1969 dostal kostel novou fasádu. Místní lidé 
taktéž postavili nové schodiště na kůr a vyměnili 
obložení chórového zábradlí. 
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• Až 25 let po válce, 11. října 1970 byly za účasti 
tisíců věřících posvěceny nové zvony (velký Svatý 
Martin a menší Immaculata). Oba vážily dohromady 
965 kg a stály 106 tisíc Kčs. Zároveň byla pořízena 
nová kazatelna, dřevěný Betlém zhotovený 
řezbářem Aloisem Mičulkou a nové nosné trámoví 
pro zvony. Opravy pokračovaly i nadále a byla 
provedena izolace kostela a fary, vnitřní vysušení 
kostela, kostel byl ozvučen a jiné drobnější práce. 

Jak svědčí kronika, farníci však nezapomínali na 
dary pro kněžský seminář, na příspěvky na opravy 
jiných kostelů a na charitu.  

• 8. srpna 1971 byl posvěcen nový věžní kříž a 
vztyčen na věži spolu s měděnou bání, do které 
byly vloženy historické dokumenty.  

• Poslední významná oprava fasády proběhla v r. 
1998. 

 
Další události (Stavba kláštera) 
V kronice jsou dále dosti podrobně popisovány mnohé události, na všechny zde není místo. Proto vybíráme jen některé. 
Pro srovnání třeba uvádíme dobovou statistiku z r. 1931. Ve farnosti se narodilo 93 dětí, zemřelo 39 osob, svateb bylo 
26. 
 
V září 1936 začala stavba kláštera. Téměř na dvou 
stranách v kronice je popisován její průběh, těžkosti a 
zlomy, které nastaly v průběhu stavby. Po všech 
peripetiích sestry premonstrátky ze Svatého Kopečka u 
Olomouce dokončily stavbu (vysvěcena v říjnu 1937), 
která měla sloužit jako útulek pro děti a staré občany. Je 
zajímavé, že se po mnoha letech vrátila k původnímu 
účelu. 
 
Necháme-li se unést farní kronikou, dočteme se také 
o těžkostech a bídě, kterou tehdejší lidé zažívali, ale i o 
mnoha svěceních křížů, soch, výměnách farářů i primicí 
(prvních mších svatých novoknězů). 

• 22.8.1841 - primice Artura von Königsbrunn 
(šlechtického původu) 

• 8.7.1928 – primice P. Mikuláše Šindeláře (po 
prázdninách odchází na místo kooperátora ve Zlíně) 

• 8.7.1934 – primice P. Aloise Kupky (také byl 
ustanoven kooperátorem na Zlínsku, 
v Želechovicích) 

• 3.7.1937 - primice P. Bedřicha Bohdala z Hlubočce. 
(odešel do Kamenice nad Lípou) 

• 1974 – primice P. Pavla Kupky 
• 30.6.2002 – primice P. Marcela Krajzla (poslán do 

Místku) 

 
Události posledních let (Aktivity mladých) 
V roce 1986 přichází do Pusté Polomi mladý salezián P. 
Miroslav Dibelka a přináší nového ducha, svým 
nadšením, svou otevřeností a bezprostředností se snaží 
pozvednout klesající farnost. Získává si hlavně mladé, 
kteří si opravují na farní zahradě bývalý chlév a dělají 
z něho klubovnu, kde se mohou scházet. O prázdninách 
pořádají tábory pro děti, jezdí na akce pro mládež, zpívají 
v kostele s kytarou, chodí na plesy a jinak pomáhají ve 
farnosti. I po jeho brzkém odchodu roku 1988 pokračují 
aktivity mladých ročníků dále. 

V srpnu roku 2002 byli do naší farnosti posláni 3 mladí 
dobrovolníci (Zuzana Bencová, Kateřina Melichárková a 
Jan Nosek), aby sloužili v naší farnosti a pomáhali knězi. 
Tento nový projekt „volontariátu“, tedy dobrovolné služby, 
má pomoci nejen knězi, ale i farnosti, ve které tito lidé 
působí. Navštěvovali nemocné, učili náboženství, 
připravovali program pro mladé a jiné. 
Tito mladí nám dávají naději, že se můžeme těšit na další 
pěkná léta nejen kostela, ale také celé obce. 

 
Okolní obce 
Jak již bylo zmíněno, k farnosti Pustá Polom patřily také 
okolní obce. V létech 1852-1893 za působení  P. Neissera 
v nich byly postaveny kaple. Začalo se v Kyjovicích 
v letech 1850-53, r. 1866 byla vysvěcena kaple 
v Těškovicích, r. 1873 v Budišovicích a r. 1893 v Hlubočci.  
Šlo o kaple dřevěné, které byly v pozdějších letech 
přebudovány na zděné. V Kyjovicích si právě letos 
připomenuli 75 výročí posvěcení dnešní kaple. Ta byla 
vysvěcena 15.9.1929 světícím biskupem olomouckým Dr. 
Josefem  Scinzelem. Tentýž den byl také posvěcen i nový 

hřbitov v Kyjovicích a uděleno biřmování (800 biřmovanců 
z celé farnosti). 
V r. 1862 čítala pustopolomská farnost i s přilehlými 
vesnicemi (tehdy se k nim počítaly Budišovice, Kyjovice, 
Podvihov, Těškovice, Hlubočec a Jakubčovice) celkem 
3436 katolíků. Těškovice se r. 1907 na vlastní žádost od 
pustopolomské farnosti oddělily. 
V r. 1903 byly zahájeny stavby nových škol v Kyjovicích a 
v Hlubočci. Školy byly dokončeny v r. 1904 a zároveň 
posvěceny 3.7.1904 v Hlubočci a 21.8.1904 v Kyjovicích. 

 
 
Zpracováno podle farní kroniky. Více (včetně fotografií) si můžete přečíst na www.pustapolom.cz/farnost nebo ve vývěsce 
před obecním úřadem. Zájemci si mohou objednat upomínkové obrázky či pamětní CD s fotkami. 
 

Jakub Vavre čka 
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Víte kdo byl sv. Martin?  
 
Svatý Martin se narodil roku 316 v Sabrii, v dnešním 
Maďarsku, v rodině římského důstojníka. Po přestěhování 
do Itálie jeho povolání v 15-ti letech zdědil. Jako dítě 
poznal křesťanství A když už pak ve vojenské službě 
jednou v zimě hlídal galské město Amiens (dnešní 
Fancie), nalezl u jeho bran polonahého žebráka prosícího 
o almužnu. Martinovi ho bylo líto a proto se s ním rozdělil 
o svůj vojenský plášť. Ve snu potom uviděl Ježíše jako 
toho žebráka s jeho pláštěm. Pak opustil vojsko a stal se 
z něj křesťan. Nebál se tedy opustit císaře a vydal se 
zpátky do své vlasti kázat o Ježíši. Žil velice chudě. 
Kolem jeho chatrče vyrůstaly domky dalších lidí, kteří se 

rozhodli žít o samotě s Bohem. A tak vznikl klášter. Když 
v Tours zemřel biskup, lidé chtěli jako nového biskupa 
Martina. Ten se však bál vzít na sebe odpovědnost a 
schoval se do chlívku. Husy ho však svým kejháním 
prozradily. Proto je dnes tradicí na martinský karmaš jíst 
pečenou husu. Martin se stal biskupem. I nadále však žil 
skromně ve své chatrči, procházel zemi a uzdravoval 
nemocné. Ve své chudobě zůstal i při své smrti. Umírá 
roku 397, na podlaze s popelem... Dnes patří Martin mezi 
oblíbené světce. Dokládá to množství kostelů a kaplí jemu 
zasvěcených, jako i náš kostel v Pusté Polomi

Proč slavíme? Pro č slavíme kostel?  
 

Slavení je jednou ze základních 
vlastností člověka. Každý slaví rád a 
k oslavě si nacházíme mnoho 
důvodů. Ještě však než se budeme 
zamýšlet nad oslavou našeho výročí, 
rád bych se krátce zastavil u toho 
slova „slavení“. Vzpomínám si, že 
jsme se ve škole učili, že toto slovo 
je odvozeno a přeloženo z řeckého 
slova „leiturgein“. A to už je velmi 
blízké slovu „liturgie“, které už mnozí 
věřící znají. Je to také jeden 
z výrazů, patří k těm „učenějším“, 
které se tolik nevžily do lidového 
jazyka, a kterým se označuje mše 
svatá. Co tím chci vlastně říci? Jen 
to, že i každá mše svatá je oslavou. 
Je oslavou samotného Boha, nebo 
také toho co pro nás udělal. Že 
vůbec přišel jako člověk, Ježíš 
Kristus, na tento svět, že tu žil 
s námi, pro nás trpěl, byl mučen, 
zemřel a vstal z mrtvých.  

Další věcí, nad kterou bych se chtěl 
trochu zamyslet je kostel, jako 
takový. Ve svém životě už jsem viděl 
mnoho kostelů a většina z vás určitě 
také. Vždyť ve většině měst a obcí 
nějaký ten Boží dům je, a často je 
řazen mezi objekty, které hojně 
navštěvují i turisté. Je to proto, že 
obdivujeme samotné stavby těchto 
chrámů, ale také umění, které je 
v těchto kostelích shromážděno. 
Vždy si říkám, když vidím nějaký 
opravdu krásný chrám a sám mám 
rád asi nejvíce gotické stavby, že 
lidé dokázali pro Boha udělat 
opravdu velmi mnoho. Mohlo by se 
zdát, že církev pro svůj přepych 
v minulosti hýřila penězi. Ale je 
dobré si uvědomit, že nádherná díla, 
která dnes můžeme s úžasem 
obdivovat, kolikrát dotovali různí 
bezejmenní lidé, kteří tím chtěli Bohu 
poděkovat třeba za uzdravení a 
nebo za vyslyšenou modlitbu. 
Nezřídka byl hlavním investorem 
panovník, a lidé na tuto stavbu 
přispívali tím málem co měli a 
v mnoha případech také svou prací 
zdarma. Právě v období gotiky jsou 
dokonce písemné záznamy o tom, 
že všichni dělníci, vždy ráno před 
prací šli ke zpovědi a k přijímání, aby 
i jejich práce byla plnohodnotnou 
Boží oslavou. Lidé se také smiřovali 
s tím, že když začali stavbu kostela, 
nepočítali s tím, že uvidí její konec, 
protože to byla práce na mnoho let. 
Třeba stavba Katedrály sv. Víta 
v Praze byla započata už ve 

středověku a plně dokončena až 
v 19. století. 
Ještě bych chtěl poznamenat, že 
chrám, to by neměly být jen zdi, 
které ohraničují nějaký prostor, ale 
mělo by to znamenat i společenství 
lidí. Mnozí znáte německy a víte, že 
německé slovo Kirche neoznačuje 
jen kostel, ale také církev. Jedná se 
tedy o společenství, které do toho 
kostela chodí, které vytváří jakýsi 
chrám srdcí. Zdi kostela by tedy 
neměly být důvodem toho, aby se 
v nich shromažďovali lidé, ale spíše 
to společenství lidí by mělo být 
důvodem proč je postaven kostel. 
Snažme se tedy o to, aby se 
budovaly a opravovaly nejen zdi 
našeho chrámu, ale aby se 
především budovalo naše 
společenství. To je mnohem 
důležitější.  
Také bych chtěl touto cestou 
poděkovat všem, kteří mi pomáhají, 
a v minulosti pomáhali i mým 
předchůdcům, se starat o budování 
tohoto našeho společenství, ale také 
i opravy a stavby těch zdí. Také chci 
rovněž poděkovat všem, kteří na tyto 
opravy přispívají a přispívali. Ať už 
finančně a nebo i tou prací. Znovu 
připomínám, že se nejedná jen o 
práci na stavbě, ale také o práci na 
budování toho společenství. A 
oslava výročí posvěcení tohoto 
našeho kostela je tedy oslavou a 
poděkováním Bohu za všechny tyto 
lidi. Děkujme za ně Bohu společně. 
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Karmaš a Odpust(ky)  

Když jsem přišel na Opavsko, slyšel jsem tato slova 
poprvé a vůbec jsem nevěděl, co znamenají. Když jsem si 
je nechal vysvětlit, zjistil jsem, že se jedná o slova nářečí, 
která označují náboženské slavnosti, a to jedno Slavnost 
výročí posvěcení kostela a další Slavnost hlavního 
patrona kostela. Dodnes se mi ale pletou, tak přesně 
nevím, které slovo kterou slavnost označuje. Naštěstí 
v naší farnosti slavíme tyto slavnosti najednou a to kolem 
11. listopadu, kdy je v církevním kalendáři památka sv. 
Martina, biskupa z Tours (Francie). O jeho životě píše 
v tomto čísle jiný příspěvek, ale věřím tomu, že každý 
v Polomi určitě základní věci z jeho života zná.  
Já bych se teď chtěl zamyslet nad tím, co s těmito 
slavnostmi souvisí. Jednou jsem slyšel jednoho 
církevního činitele vysvětlovat tato slova asi tímto 
způsobem. Karmaš je od slova se pořádně nakrmit a 
Odpust zase od slova odpustky. Nevím, co je na tom 
pravdy, to by mohl posoudit nějaký odborník na nářečí, 
ale asi něco společného tyto výrazy mají.  
Dostatek jídla, to byl vždy důvod k oslavě. Dnes už to 
není tak výjimečné, ale kdysi, a vy starší to určitě 
potvrdíte, to důvod, ale také prostředek k oslavě byl. Proto 
lidé právě na tyto církevní slavnosti dlouho šetřili, aby to 
mohli pořádně oslavit a tedy uskutečnit i to, co k takové 
slavnosti dozajista patří tedy pořádnou hostinu.  
No a odpustky? To je na delší psaní ale aspoň stručně. 
Odpustky jsou Boží dary odpuštění trestů za hříchy, které 
církvi byly svěřeny samotným Kristem. Církev je rozděluje 
vždy při nějaké příležitosti. Bývá to hlavně o svatém, 
neboli jubilejním roce (poslední v roce 2000), na dušičky, 
různé církevní svátky a Slavnosti.  K těmto příležitostem 
patří i právě Slavnost výročí posvěcení chrámu a Slavnost 
hlavního patrona chrámu. A k čemu nám odpustky jsou? 
Každý hřích v sobě obsahuje vinu a trest. Vina je nám 
odpuštěna Bohem ve svaté zpovědi, ale trest zůstává. Je 
to vlastně důsledek hříchu, který nelze jen tak odčinit. Pro 
názornost: Když někdo někoho zabije, i když se z toho 
vyzpovídá, život to tomu dotyčnému nevrátí. A to se 
nepočítá a to ještě nemluvíme o dobru, které ten mrtvý 
mohl ještě ve svém životě vykonat. A takovéto pozůstatky 
jsou u všech hříchů. Aby se člověk mohl účastnit věčné 

Boží slávy v nebi, musí těchto zbytků zbavit. Na to je tzv. 
očistec, neboli očišťování. A nebo pak tyto Boží dary, 

které nám dává skrze církev. Když tedy člověk získá tento 
dar (odpustek), jsou mu odpuštěny všechny tyto 
pozůstatky hříchů. Ale není to tak jednoduché. Církev pro 
to stanoví podmínky. Je jich celkem pět. Tak tedy: 
� svátostná zpověď (neboli být v milosti posvěcující) 
� svaté příjímání v den Slavnosti 
� modlitba na úmysl Sv. Otce (Otčenáš, Zdrávas, ale 

též jakákoli jiná modlitba podle vlastní zbožnosti a 
úcty, jakou má dotyčný k římskému veleknězi). 

� Mimo to je potřeba, aby u dotyčného člověka byla 
vyloučena veškerá náklonnost k jakémukoliv hříchu i 
všednímu. 

� Účast na mši svaté o výše uvedených slavnostech (u 
nás je slavíme obě najednou 14. listopadu) 

Je asi hned zřejmé, že to není jen tak.  Je to proto, že by 
to nebylo fér, kdyby si jen tak někdo získal odpustek a pak 
hned šel do nebe. Nebe po nás vyžaduje velikou lásku k 
Bohu. A tu budeme mít, když budeme svatí, a nebo se 
budeme snažit osvojit si vlastnosti popsané v těchto pěti 
podmínkách. Nezapomeňme také na to, že je pravdou to 
co říkávaly naše babičky: „Člověče přičiň se a Pán Bůh ti 
pomůže“.  

 
 

 
 
 
S D Ě L E N Í  

 
     Obec Pustá Polom obdržela dne 22.10.2004 od Krajského úřadu Moravskoslezského kraje - odboru životního 
prostředí a zemědělství v Ostravě,  oznámení o záměru výstavby 
 

„Mlé čné farmy v Pusté Polomi“ 
 
     Krajský úřad žádá obec Pustou Polom, jako dotčený územní samosprávný celek, ve smyslu § 16, odst. 3 zákona,  o 
zveřejnění informace o oznámení záměru, a to po dobu nejméně 15 dnů na úřední desce a o zveřejnění této informace 
ještě jedním, v místě obvyklým způsobem. Obec proto rozhodla  toto oznámení  zveřejnit v obecním zpravodaji.  
 
Příloha:  
• Informace o oznámení záměru        Ing. Zdeněk Vaněk 
• - Část G - Všeobecný popis navrhovaného řešení      starosta obce 
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Předkladatel 
ZEMSPOL, a.s. Pustějov  

 

MLÉČNÁ FARMA PUSTÁ POLOM    
 

Oznámení zám ěru zpracované dle § 6 zákona č.100/2001 Sb., o posuzování vliv ů 
na životní prost ředí  

s obsahem a rozsahem dokumentace dle p řílohy č.4 k zák.č.100/2001 Sb. 
 
 

Zpracovatel : ing.Jarmila Paciorková 
                      číslo osvědčení 15251/3988/OEP/92 
 
Selská 43, 736 01 Havířov 
Tel: 596818570, 602749482                                  

 

Pustá Polom, srpen 2004 
 

ÚVOD  

 
Oznámení záměru „Mléčná farma Pustá polom“ je zpracováno dle §6 zákona č.100/2001 Sb., o posuzování vlivů na 
životní prostředí dle přílohy č.4.  
Oznámení je zpracováno autorizovanou osobou na základě požadavku oznamovatele záměru firmy  Zemspol a.s. 
Pustějov. 
  
Záměrem investora je stavba nové produkční stáje o kapacitě 400 ks dojnic v původním středisku živočišné výroby 
v Pusté Polomi včetně zázemí – dojírny a objektu mléčnice.  
 
Dle zákona č.100/2001 Sb. je stavba posuzována dle bodu č.1.7 „Chov hospodářských zvířat s kapacitou od 180 
dobytčích jednotek (1 dobytčí jednotka  = 500 kg živé hmotnosti) – kategorie I. (záměry vždy podléhající posouzení) 
přílohy č.1 k zákonu č.100/2001 Sb.  
 
Záměr je uveden ve sloupci B přílohy č. 1, posuzování záměru zajišťuje orgán kraje, v tomto případě Krajský úřad 
Moravskoslezský, Odbor životního prostředí a zemědělství. 
 
 
ČÁST G   VŠEOBECNĚ SROZUMITELNÉ SHRNUTÍ         
                  NETECHNICKÉHO CHARAKTERU 
 
Záměr zahrnuje stavbu nového objektu kravína pro 310 ks zvířat – dojnice, krávy na sucho. Objekt zahrnuje dojírnu s 2 x 
3 dojícími místy (vestavěný dojící robot) a mléčnici se dvěmi skladovacími tanky. Objekt mléčnice zahrnuje  sociální 
zařízení pro obsluhu. 
Stavba nového objektu kravína je navrhována na pozemku p.č. 115/1 severně od stávajícího objektu výkrmny prasat (p.č. 
1115/2) v k.ú. Pustá Polom bezprostředně navazujícího na stávající objekt výkrmny. V současnosti jde o zpevněnou 
plochu s částečným porostem náletové zeleně rederálního charakteru. Investor má záměr vybudovat novou stáj pro 
produkční dojnice o projektované kapacitě 310 ks zvířat.  
Součástí stavby bude rovněž řešení  skladovací jednotky odpadních vod a kejdy formou zemní jímky CENO o kapacitě 
4700 m3. 
Uplatněn bude pro zpracování kejdy separátor pomocí techniky FAN (separace pevných látek z hovězí kejdy).  
Součástí stavby bude úprava stávajícího objektu výkrmny prasat (původně 200 ks  prasat na hluboké podestýlce) a 
objektu původní bramborárny pro umístění zemědělských strojů, dílny a sklady. Oba uvedené objekty byly součástí 
původního střediska a v současnosti jsou nevyužity.  
Umístění nového objektu kravína bude realizováno na ploše stávajícího střediska živočišné výroby v Pusté Polomi. 
Původně bylo středisko v Pusté Polomi určeno pro ucelený chov zvířat – porodna prasnic, výkrm prasat, odchovna 
jalovic. V rámci  majetkoprávního řešení došlo k výrazné změně střediska a část objektů je v jiných vlastnických vztazích 
a jsou  využívány k jiným účelům.  
K chovu zvířat zůstal využit pouze objekt p.č.1114/1 – jiný chovatel. Dle údajů v obci a investora je zastájení zvířaty 
v uvedeném objektu na úrovni pouze 10 – 15 ks zvířat (skot). Pro účely tohoto oznámení (posouzení vlivů na životní 
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prostředí) je uplatněn možný (tj. projektovaný) zástav v objektu (100 ks zvířat). Zahrnuta je pro rozptylovou studii a 
ochranné pásmo nepříznivější varianta. 
Sledovány jsou možné vlivy provozu střediska živočišné výroby z hlediska jednotlivých složek životního prostředí. 
Pozornost je zaměřena na nakládání s odpadními produkty - zejména kejdou, její separací a jejím využití v rámci hnojení.     
 
Cílem investora je vybudovat moderní farmu pro chov dojnic a zabezpečit intenzivní produkci mléka jako finálního 
produktu. V areálu bude umístěno základní stádo dojnic.  
Obrat stáda v rámci dalších kategorií skotu – telata, jalovice, býci bude řešen v rámci kompletního řešení chovu zvířat 
firmy. Zároveň je řešen systém hospodaření na zemědělské půdě firmy s ohledem na produkci a uplatnění produkované 
a separované kejdy.  
 Navrhovaná technologie provozu je zvolena na základě nejnovějších poznatků z oblasti chovu dojnic s využitím 
moderních technických prvků a uplatnění příznivé etologie. Moderní technologie ustájení dojnic umožňuje vytvořit velice 
dobré podmínky pro pobyt zvířat a zabezpečit vysokou úroveň obsluhy. Hlavními znaky navrhovaného řešení je technická 
jednoduchost a kvalitní a spolehlivá technologie.  
Středisko chovu má předpoklady pro udržení konkurenceschopnosti v delším časovém horizontu.    
 
Kapacita chovu 
 
Označení 
objektu 

Situování – p. č. Kapacita Technologie  

Kravín  1115/1 
 

310 ks dojnic: 
- 240 ks  produkční 

v laktaci 
- 64 ks stojící na sucho 
- 6 míst nestandart 

Volná bezstelivová boxová vzdušná stáj s produkcí 
kejdy, se středovým krmným stolem a oboustranným 
třířadým uspořádáním lehacích boxů pro zvířata, 
odvětrávání štěrbinovým větráním s plachtovými  
závěsy v zádveří 

Venkovní 
boudy 

1115/1 30 telat – mléčná výživa Přistýlání 

Celkem  310 ks dojnic 
30 ks telat mlé čná výživa 

 

 
Záměr bude řešit zajištění příznivého prostředí pro zvířata se zohledněním hlediska  tepelného a fyzického pohodlí. 
Zároveň bude řešena produkce kvalitního výsledného produktu.  Sloučena bude péče o zvířata se špičkovou technologií, 
včetně spolehlivého řešení technologických a pracovních operací a zabezpečením dobrých podmínek práce ošetřovatelů 
zvířat. 
Lokalita splňuje kritéria pro možnost realizace záměru investora pro chov skotu se zaměřením na kategorii dojnic. Splňuje 
rovněž podmínky pro vymezení prostoru pro realizaci stavby nového objektu kravína a mléčnice s návazností na 
inženýrské sítě a dostupnost. 
Investor řeší celou část areálu střediska v Pusté Polomi, která je v jeho kompetenci vzhledem k jeho umístění v obci, 
návaznosti na stávající objekty a plochy v jeho vlastnictví.  
Návrh technického řešení stavby a úprav ve středisku vychází z podnikatelského záměru investora pro umístění chovu 
dojnic ve středisku.  
 
Produkční stáj K 310 – nová stavba 
Kapacita 310 ustajovacích míst (2 skupiny po 120 ks) + 64 míst pro suchostojné + 6 ks nestandart 
Velikost objektu 34,5  x 100,8 m 
Výška v hřebeni 11,85 m 
 
Výstavba produkční stáje je navržena  jako lehký vzdušný objekt s ocelovou konstrukcí.  
Krmiště a hnojné chodby  budou opatřeny betonovou podlahou s protiskluzovým drážkováním. Ve štítech je dle návrhu 
objekt stáje  opatřen vraty pro vjezd na krmný stůl a do hnojných chodeb. Objekt bude tvořený dřevěnou nebo betonovou 
nosnou kostrou. Mezi dva obvodové krmné stoly budou zbudovány tři dvojřady lehacích boxů.  
Krmení v průběhu celého roku bude zajištěno vyrovnanou krmnou dávkou pomocí krmného vozu na obvodové krmné 
stoly. Napájení dojnic bude zajištěno pomocí temperovaných napájecích nerezových žlabů. 
Ventilace objektu bude přirozená, vzduch procházející bočními otevřenými stěnami volně odchází ze stáje hřebenovou 
větrací štěrbinou. 
Štíty stáje budou plné, dřevěné. Boky stáje  budou do výše 1,5 m vyzděny, zbytek bočních stěn je navržen volný, 
uzavíratelný posuvnými polykarbonátovými deskami, střecha bude kryta vlnovkovou střešní krytinou s prosvětlovacími 
pásy. 
Uvedené dispoziční řešení zajišťuje nerušený pohyb zvířat a organizaci skupin. 
Hnojná chodba je ve dvou pásech mezi stáními. Vyprodukovaná kejda z prostoru stáje bude pomocí instalovaných 
hydraulických lopat v každé z chodeb vyhrnována do středové části, kde pomocí propadla a zaroštované části podlahy 
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propadne do spodního kanálu. Odtud odteče  do venkovní manipulační jímky o obsahu 120 m3. Z této bude kejda 
v pravidelných intervalech odčerpávána k separaci a následnému uložení.  
Mezi obě poloviny stáje bude vestavěna část pro dva 3-místné dojící roboty, vně objektu bude  přistavena mléčnice 
s nezbytným zázemím. 
Dojení  pomocí instalovaných robotů je bezobslužné a je řízeno počítačem. Dojnice s identifikací jsou pomocí sekčních 
branek  pouštěny do prostoru čekárny. Odtud samy přicházejí do dojícího boxu.  
Přístavba mléčnice  a nezbytného technologického zázemí je řešen jako klasický zděný objekt s tloušťkou obvodových 
stěn 450 mm (POROTHERM). Součástí objektu je strojovna chlazení a místnost rekuperace a WC s úklidovou komorou. 
Vytápění objektu je řešeno elektrickými akumulačními nebo přímotopnými topidly. 
Pro jímání odpadních vod z mléčnice a oplachových vod z dojírny bude provedeno odkanalizování objektu samostatným 
kanalizačním svodem do venkovní přečerpávací jímky (50 m3). V této jímce  budou promíchány desinfekční zásadité a 
kyselé proplachovací látky, dojde k neutralizaci. Poté budou oplachové a mléčnicové odpadní vody přečerpány do 
skladovací jednotky na kejdu. Zde budou společně s kapalným podílem kejdy skladovány. 
Pro potřeby jímání splaškových vod (WC v mléčnici) bude  vedle mléčnice zbudována nová samostatná typová jímka o 
obsahu 10 m3. 
V celém objektu kravína budou provedeny izolované podlahy. Také venkovní přečerpávací jímka bude provedena jako 
těsná s atestem na zkoušku vodonepropustnosti.  
Objekt bude  splňovat veškeré podmínky moderního stelivového chovu dojnic jak projektovanou šířkou lehacích boxů, tak 
i šířkami pohybových chodeb a krmišť.  Kubatura vzduchu ve stáji splňuje požadavky i pro dojnice s velkým tělesným 
rámcem. 
Dojnice budou  zaléhávat do volných individuálních boxů.  
V chovu bude instalováno moderní zařízení, odpovídající požadavkům na současné technické parametry pro danou 
kategorii zvířat. Jak technologie ustájení, tak i dojení je moderním způsobem řešení chovu dané kategorie zvířat. Bude 
vytvořena lepší úroveň ustájení dojnic v souladu s nejnovějšími poznatky v oblasti etologie a welfare zvířat. 
Použitá technologie a systém dojení podstatně zvýší efektivnost chovu skotu, zejména v oblasti produkce mléka. 
Navrhovaný způsob dojení zabezpečuje produkci kvalitního jakostního mléka. Tím budou splněny zpřísněné normy na 
kvalitu mléka a zároveň dosažena i vyšší realizační cena mléka. Bude vytvořen předpoklad vysoké produktivity a 
užitkovosti chovu. 
Zároveň bude řešeno hospodaření s odpadními látkami, zejména vodami z mléčnice, dojírny a sociálního zařízení jejich 
minimalizací v důsledku vyšší produktivity práce a kvalitnější technologie. Celkové řešení skladovacích nádrží na kejdu 
včetně pomocných objektů, prezentované v této fázi zadání stavby je možné hodnotit jako řešení odpovídající současným 
poznatkům. 
Je třeba konstatovat, že vzhledem k situování stávajícího areálu v blízkosti zástavby obce Pustá Polom, jde o stavbu, 
která svým moderním řešením znamená zlepšení technologických vztahů i stavebně technického řešení včetně úprav 
v lokalitě areálu takových, které budou v konečném důsledku znamenat pro území zlepšení úrovně technického a 
technologického řešení. 
 
S ohledem na charakter řešení záměru v předmětném území je možné konstatovat, že vlivy stavby samotné a současně 
celého stávajícího areálu na životní prostředí se nezhorší.   
 
Na základě komplexního zhodnocení (ve fázi oznámení) všech dostupných údajů o stavbě, o současném a výhledovém 

stavu jednotlivých složek životního prostředí a s přihlédnutím ke všem souvisejícím skutečnostem lze konstatovat, že 

navrhovaný záměr „Mlé čná farma Pustá Polom“  je ekologicky přijatelná a lze ji 

 

                                                           realizovat  v navržené lokalit ě. 
 
Dokumentace byla zpracována: 08/2004 
 
Zpracovatel oznámení : ing.Jarmila Paciorková 
                                       číslo osvědčení 15251/3988/OEP/92 
Selská 43 
736 01 Havířov 
Tel/fax  596818570 
602749482 
e-mail eproj@volny.cz  
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Drakiáda  
 
V neděli 10. října se nad pustopolomským 
poldrem uskutečnila soutěž v pouštění draků: 
DRAKIÁDA. Počasí, které celý týden hrozilo 
deštěm a zimou se v neděli umoudřilo a 
v neděli nám skutečně přálo. Soutěži  50 draků, 
které na téměř dvě hodiny zaplnily modrou 
oblohu, přihlížela asi stovka diváků. Přes velkou 
snahu poroty a pečlivé rozdělení do kategorií 
bylo velmi nesnadné určit vítěze. Nakonec tedy 
byli odměněni všichni účastníci závodu. 
Posezení v rekreační a chráněné krajinné 
oblasti MEXIKO po ukončení závodů, pak bylo 
jen příjemným závěrem slunné říjnové neděle

. 
Vlastimil Hrádek 

Ředitel ZŠ 
 

 

Internetové p řipojení  
 
V dnešní uspěchané době je už téměř samozřejmostí internet v každé moderní domácnosti. Bohužel v naší obci není 
velký výběr možností připojení.  
Touto cestou bych si rád zmapoval situaci v Pusté Polomi a poznal případně počet a podmínky zájemců o permanentní 
alternativní připojení k internetové síti. Toho bych rád následně využil k jednání s alternativními poskytovateli. 
Případní zájemci se mi mohou ozvat na E-mailovou adresu vit.cerbak@seznam.cz a sdělit své podmínky (rychlost 
připojení, cena, …). 
 

Vít Čerbák 
Předseda kulturní a sportovní komise 
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Ve čtvrtek 11.11.2004 v 18.00 hodin v místním chrámu  

sv. Martina v Pusté Polomi se u příležitosti  

jeho 200. letého výročí posvěcení uskuteční 

KONCERT 
Na programu bude gregoriánský chorál, hudba starých renesančních mistrů, a soudobé 

duchovní zpěvy.  

Učinkovat bude komorní sbor z Hlučína - Canticum novum. 
 

LÉČBA PRO TY ,KTERÉ MÁME RÁDI… 
Česká homeopatika  

Stres, přepracovanost, alergie,  
ekzémy a bolesti kloubů 

 
Přednáší: Kurková Simona 

 

Termín konání:  16. LISTOPADU  2004 v 16.00 hod. 
 

Místo konání:  Základní škola Pustá Polom Opavská 39, učebna 6.A  
Vstup starým vchodem, 1. učebna vpravo 

 
Bližší informace osobně poskytne paní Kurková,tel.: 776 239 354 

 
Dovoluji si Vás pozvat na webové stránky www.homeopatie.wz.cz , kde naleznete nový 
titul knihy ZDRAVÍ, PSYCHIKA, SEX A NEMOCI MUŽ Ů, od známého homeopata 
MUDr. Alexandra N. Fesika . Jedná se o první homeopatickou materii mediků v České 
republice. 
 

Dětský pěvecký sbor NOTA a učitelé ZUŠ Háj ve Slezsku  
Vás zvou na  

ADVENTNÍ KONCERT  
v kostele sv. Martina v Pusté Polomi  

v neděli 12. prosince 2004 v 18.00 hodin 
V programu zazní TRUVÉRSKÁ MŠE Petra Ebena 
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Kulturní komise obce Pustá Polom si Vás dovoluje pozvat na 

Krmášovou zábavu 
 
 
 
 
 
 

Která se uskuteční v pátek 12. listopadu od 20-ti hodin  
v restauraci U Krčmářů. 

K tanci a poslechu bude hrát multiinstrumentalista Jiří Švidrnoch. 
 

Občerstvení, pestrý program a možná i překvapení zajištěno. 
 

Vstupné: 50,-Kč 
Předprodej vstupenek zajištěn :  

• na obecním úřadě u paní Alice Pausové  

• Osobně u p. Víta Čerbáka  

• Osobně u p. Vlastimila Hrádka 

Pokud máte zájem o zveřejnění příspěvku ve zpravodaji, kontaktujte níže uvedenou redakční radu. Vaše příspěvky  prosím dodávejte nejlépe 
v elektronické podobě. Má-li kdokoli z občanů Pusté Polomi zájem na spolupráci při tvorbě ZPRAVODAJE, je vítán. Máte-li připomínky, náměty, 
rady a doporučení – velmi rádi si je vyslechneme. 
Redakční rada: 
Vít Čerbák    Vlastimil Hrádek   Radmila Havrlantová 
Pustá Polom, Na Dvorku 260  Pustá Polom, Krátká 302  Pustá Polom, Podvihovská 77 
email: vit.cerbak@seznam.cz  email:  hradek.v@seznam.cz email: nota.n@seznam.cz 

Tisk:   TERA-ENGINEERING , Jan Kožiál, Klášterní 36, 747 69  Pustá Po lom, Mob.: +420  602 818 488 


